provided by Xiamen University Institutional Repositor

学校编码: 10384

学号: B200423012

分类号______密级_____ UDC_____



博士学位论文

分数阶动力方程的数值方法及其理论 分析

Numerical Methods of the Fractional Kinetic Equations and Theoretical Analysis

庄平辉

指导教师姓名: 刘 发 旺 教授

专业名称:计算数学

论文提交日期: 2008 年 月

论文答辩日期: 2008 年 月

学位授予日期: 2008 年 月

答辩委员会主席: _______ 评 阅 人: ______

二〇〇八年五月

厦门大学学位论文原创性声明

兹呈交的学位论文,是本人在导师指导下独立完成的研究成果。 本人在论文写作中参考的其他个人或集体的研究成果,均在文中以 明确方式标明。本人依法享有和承担由此论文产生的权利和责任。

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人完全了解厦门大学有关保留、使用学位论文的规定。厦门大学有权保留并向国家主管部门或其指定机构送交论文的纸质版和电子版,有权将学位论文用于非赢利目的的少量复制并允许论文进入学校图书馆被查阅,有权将学位论文的内容编入有关数据库进行检索,有权将学位论文的标题和摘要汇编出版。保密的学位论文在解密后适用本规定。

本学位论文属于

- 1、保密 (),在 年解密后适用本授权书。
- 2、不保密(-)

作者签名: 日期: 年 月 日

导师签名: 日期: 年 月 日

摘 要

分数阶动力方程近年来得到广泛的兴趣和关注。其主要原因是由于分数阶 微积分理论自身的迅速发展,以及其在物理、化学、生物,环境科学,工程以及 金融等各类学科中的广泛应用。分数阶动力方程为描述不同物质的记忆和继承 性质提供了强有力的工具。

然而,分数阶动力方程的解析解是比较复杂的,多数解析解都包含了有级数形式或特殊函数。而且,多数分数阶动力方程的解不能显式地得到。这就促使我们必须考虑有效的数值方法。目前,关于分数阶动力方程的数值方法以及相关的稳定性和收敛性分析相当有限,而且很难得到。这些激励我们发展有效的数值方法解分数阶的微分方法。在本论文中,我们考虑两种类型的分数阶动力方程。第一类分数阶动力方程是带有扩散,对流-扩散以及Fokker-Planck类型的分数阶动力方程。其数值方法和理论分析将分别在第二章,第三章和第四章详细讨论。第二类分数阶动力方程是带有反常次扩散的分数阶动力方程。例如,反常次扩散方程,非线性反应次扩散方程,以及分数阶Cable方程。这些方程的数值方法和理论分析将在第五章,第六章和第七章进行讨论。所有上面提到的方程已经被用于描述受反常扩散和非指数松弛方式控制的复杂系统中的传输动力学。这些分数阶方程都可以从基本的随机游走和推广的控制方程中逐步地得到。

第一章,我们总结了分数阶计算理论的发展史,本论文讨论的问题的背景, 以及有关分数阶动力方程的先前的工作。并给出了我们的研究工作以及论文的 结构。

第二章,我们考虑在有界区域上的空间-时间分数阶扩散方程。这个方程是从标准的扩散方程中,二阶空间导数由 $\beta \in (1,2]$ 阶的Riemann-Liouville分数阶导数代替,一阶时间导数由 $\alpha \in (0,1]$ 阶的Caputo分数阶导数代替得到。我们研究含有初边值问题的空间-时间分数阶扩散方程的显式差分格式和隐式差分格式。给出了方法的稳定性和收敛性结论。证明了隐式差分格式的无条件稳定性和收敛性,而显式差分格式的条件稳定性和收敛性。数值例子显示了反常扩散的性态。在这一章中,我们还考虑了有限区域上二维分数阶扩散方程。提出了求解二维

空间-时间分数阶扩散方程的隐式差分格式,讨论了这个隐式差分格式稳定性和收敛性。一些数值例子显示了这些技巧的应用。

第三章,我们考虑有限区域上的空间-时间分数阶对流-扩散方程。这个方程是从标准的对流-扩散方程中,一阶时间导数由 $\alpha \in (0,1]$ 阶的Caputo分数阶导数代替,一阶和二阶空间导数分别由 $\beta \in (0,1]$ 阶和 $\gamma \in (1,2]$ 阶的Riemann-Liouville分数阶导数代替得到。我们提出隐式和显式差分格式。利用数学归纳法,证明了这个隐式差分格式的无条件稳定性和收敛性,而显式差分格式的条件稳定性和收敛性。其数值结果和理论分析相符。

第四章,我们考虑有界区域上的空间-时间Fokker-Planck方程。这个方程是从标准的Fokker-Planck中,一阶时间导数由 $\alpha \in (0,1]$ 阶的Caputo分数阶导数代替,二阶空间导数由左Riemann-Liouville分数阶导数和右Riemann-Liouville分数阶导数代替得到。我们提出了计算有效的隐式数值方法。讨论了隐式数值方法的稳定性和收敛性。并给出了数值例子,这个数值结果与精确解相符。

第五章,我们考虑反常次扩散方程。提出了一种新隐式数值方法和两种改进收敛阶的技巧。利用能量不等式证明了这个新的隐式差分格式的稳定性和收敛性。我们给出一些数值例子。数值结果证实了我们的理论分析。这些方法也可以应用于其它类型的积分微分方程和高维问题。

第六章,我们考虑非线性反应-次扩散过程。我们提出了一种新的计算有效的数值方法去模拟该过程。首先,将非线性反应次扩散过程归结为一个等价方程。然后,我们提出一个隐式格式近似这个方程。接着利用新的能量方法给出稳定性和收敛性证明。最后一些数值例子显示这种方法的应用。这种方法和理论结果可以用于分数阶积分微分方程。

第七章,我们讨论的分数阶Cable方程。我们提出了隐式差分方法。利用能量方法讨论了稳定性和收敛性。我们还提出了有限元近似。建立了稳定性和误差估计,并导出收敛阶。数值例子证明了方法的有效性和理论结果的正确性。

关键词:分数阶动力方程;反常次扩散方程;有限差分方法;稳定性;收敛性;能量方法;有限元法

Abstract

Fractional kinetic equations have been of great interest recently. It is caused both by the intensive development of the theory of fractional calculus itself and by the applications of such constructions in various sciences such as physics, chemistry, biology, environmental sciences, engineering and finance. Fractional kinetic equations provide a powerful instrument for the description of memory and hereditary properties of different substances.

However, many analytical solutions for the fractional kinetic equations are complicated, which include the complicated series or especial function. Moreover, analytic solutions of most fractional kinetic equations cannot be obtained explicitly. At present numerical methods and analysis of stability and convergence for fractional partial differential equations are quite limited and difficult to derive. This motivates us to develop effective numerical methods for the fractional differential equations. In this thesis, we consider two kind of fractional kinetic equations. The first kind of the fractional kinetic equations is the fractional kinetic equations of the diffusion, diffusion-advection, and Fokker-Planck type. Numerical methods and theoretical analysis for the fractional kinetic equations are discussed in Chapters 2, 3 and 4, respectively. The second kind of the fractional kinetic equations is the fractional kinetic equations of anomalous subdiffusion type, such as the anomalous subdiffusion equation, a nonlinear fractional reaction-subdiffusion process and the fractional cable equation. Numerical methods and theoretical analysis for the fractional kinetic equations are discussed in Chapters 5, 6 and 7, respectively. These fractional kinetic equations above-mentioned have been presented as a useful approach for the description of transport dynamics in complex systems which are governed by anomalous diffusion and non-exponential relaxation patterns. These fractional equations can be derived asymptotically from basic random walk models, and from a generalised master equation.

In the first chapter, we summarize the history of the theory of fractional calculus,

the background and significance of this dissertation, and the previous works about the fractional kinetic equations. Our research group and the framework of this thesis are given.

In Chapter 2, we consider a space-time fractional diffusion equation on a finite domain. The equation is obtained from the standard diffusion equation by replacing the second-order space derivative by a Riemann-Liouville fractional derivative of order $\beta \in (1,2]$, and the first-order time derivative by a Caputo fractional derivative of order $\alpha \in (0,1]$. An implicit and an explicit difference approximations for the space-time fractional diffusion equation with initial and boundary values are investigated. Stability and convergency results for the methods are discussed. Using mathematical induction, we prove that the implicit difference method is unconditionally stable and convergent, but the explicit difference method is conditionally stable and convergent. Some numerical results show the system exhibits anomalous diffusive behaviour. In this chapter, we also consider a two-dimensional fractional diffusion equation on a finite domain. We examine an implicit difference approximation to solve the space-time fractional diffusion equation. Stability and convergency of the method are discussed. Some numerical examples are presented to show the application of the present technique.

In Chapter 3, we consider a space-time fractional advection dispersion equation on a finite domain. This equation is obtained from the standard advection-dispersion equation by replacing the first-order time derivative by the Caputo fractional derivative of order $\alpha \in (0,1]$, and the first-order and second-order space derivatives by the Riemman-Liouville fractional derivatives of order $\beta \in (0,1]$ and of order $\gamma \in (1,2]$, respectively. n implicit and an explicit difference approximations is proposed. Using mathematical induction, we prove that the implicit difference method is unconditionally stable and convergent, but the explicit difference method is conditionally stable and convergent. Numerical results are in good agreement with theoretical analysis.

In Chapter 4, we consider a space-time fractional Fokker-Planck equation on a finite domain. This equation is obtained from the standard Fokker-Planck equation by replacing the first-order time derivative by the Caputo fractional derivative, the second-

order space derivative by the left and right Riemann–Liouville fractional derivatives. We propose a computationally effective implicit numerical method to solve this equation. Stability and convergence of the methods are discussed. Numerical example is given, which is in good agreement with the exact solution.

In Chapter 5, we consider anomalous subdiffusion equation. A new implicit numerical method and two solution techniques for improving the order of convergence of the implicit numerical method for solving the anomalous subdiffusion equation are proposed. The stability and convergence of the new implicit numerical method are investigated by the energy method. Some numerical examples are given. The numerical results demonstrate the effectiveness of theoretical analysis. These methods and supporting theoretical results can also be applied to other fractional integro-differential equations and higher-dimensional problems.

In Chapter 6, a nonlinear fractional reaction-subdiffusion process is considered. We propose a new computationally efficient numerical method to simulate the process. Firstly, the nonlinear fractional reaction-subdiffusion equation is decoupled, which is equivalent to solving a nonlinear fractional reaction-subdiffusion equation. Secondly, we propose an implicit numerical method to approximate this equation. Thirdly, the stability and convergence of the method are discussed using a new energy method. Finally, some numerical examples are presented to show the application of the present technique. This method and supporting theoretical results can also be applied to fractional integro-differential equations.

In Chapter 7, a fractional cable equation is discussed. An implicit difference method is proposed. The stability and convergence of the method are discussed using an energy method. Moreover, we also propose the finite element approximation of the fractional cable equation. The stability and error estimates are established. We derive the convergent order of the method. Numerical examples are presented which demonstrate the effectiveness of the methods and confirm the theoretical analysis.

Key words: fractional kinetic equation; anomalous subdiffusion equation; finite difference method; stability; convergency; the energy method; finite element method

目 录

第一	- 章	: 绪论	l
1.1	分	数阶微积分学理论的发展概述	L
1.2	分	↑数阶动力方程2	2
1	.2.1	带有扩散,对流扩散以及Fokker-Planck类型的分数阶动力方程 2	2
		带有反常次扩散的分数阶动力方程	
1.3	分	↑数阶动力方程的求解方法	1
		文的主要研究内容和主要结构	
1.5	分	数阶积分和分数阶导数	7
第二	- 章	空间时间分数阶扩散方程)
2.1	空	医间时间分数阶扩散方程的差分近似)
2.2	· 5	显式差分格式的稳定性和收敛性13	3
2.3	隐	总式差分格式的稳定性和收敛性17	7
2.4	. =	工维分数阶扩散方程的隐式差分近似及其理论分析21	L
2.5	数	沒值结果	3
第三	章	空间-时间分数阶对流扩散方程33	3
3.1	分	↑数阶对流-扩散方程的数值方法33	3
3.2		。 2式差分方法的稳定性和收敛性35	5
3.3	隐	。 自式差分格式的稳定性和收敛性38	3

	3.4	数值结果	42
第	四	章 空间时间分数阶Fokker-Planck方程的数值近似	44
	4.1	隐式差分格式	45
	4.2	隐式数值方法的稳定性	47
	4.3	隐式数值方法的收敛性	49
	4.4	数值结果	50
第	五	章 反常次扩散问题新的隐式差分解法和分析技巧	52
		反常次扩散方程的隐式差分格式	
	5.2	隐式差分近似的稳定性	58
	5.3	隐式差分近似的收敛性	61
	5.4	隐式差分近似收敛阶的改进	63
	5.4	4.1 外推方法	63
	5.4	4.2 改进的差分格式	64
	5.5	数值结果	65
第	六	章 非线性分数阶反应-次扩散过程	69
	6.1	非线性分数阶反应-次扩散方程	69
	6.2	非线性分数阶反应-次扩散方程的隐式数值方法	70
	6.3	隐式数值方法的稳定性	72
	6.4	隐式数值方法的收敛性	76
	6.5	数值结果	80

第七章 分数阶Cable方程的数值方法	87
7.1 分数阶Cable方程的隐式差分方法	87
7.2 隐式差分方法的稳定性	
7.3 隐式差分方法的收敛性	
7.4 分数阶Cable方程的有限元法	94
7.5 数值结果	105
第八章 总结	
参考文献	
致谢	117
在学期间完成的学术论文	

Degree papers are in the "Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database". Full texts are available in the following ways:

- 1. If your library is a CALIS member libraries, please log on http://etd.calis.edu.cn/ and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
- 2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

